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Revideret referat fra møde i Hjerneskadesamrådet på 
voksenområdet den 17. marts 2021  
 
Deltagere: Ulrik Johansen, Mette Fjord Nielsen, Runa Steenfeldt, 
Charlotte Brøndum, Birgit Madsen, Ulla Primdahl Veng, Helle 
Dybkjær, Helle Mørn, Lone Aagaard, Birgitte Egholm Jacobsen, Lise 
Leth Jeppesen, Lis Kaastrup, Charlotte Burvil, Ann-Christina 
Frederiksen, Heidi Becker-Rasmussen. Thorbjørn Aagaard og 
Charlotte Jensen.  
 
Afbud: Mette Terp og Estrid Muff Munk.  
 
 
1. Præsentation og velkomst  
Indstilling:  

• At medlemmerne præsenterer sig.  
 
Hjerneskadesamrådet har fået ny regional formand – sygeplejefaglig 
direktør Mette Fjord Nielsen, Hospitalsenheden Midt.  
 
Sygeplejefaglig direktør Marianne Jensen, Regionshospitalet Randers, 
er ny deltager.  
 
Referat:  
Præsentation af de nye regionale medlemmer Mette Fjord Nielsen og 
Marianne Jensen. De er udpeget af Klinikforum.  
 
Marianne Jensen er tovholder for den gruppe, der arbejder med 
visitation til neurorehabilitering i Region Midtjylland.  
 
 
2. Godkendelse af dagsorden og referat  
Indstilling:  

• At referatet fra mødet den 18. november 2020 godkendes.  
• At dagsordenen godkendes.  

 
Referat:  
Der var enkelte bemærkninger til referatet fra mødet den 18. 
november 2020. 
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Under punkt 3 tilføjes "højt specialiseret niveau" i sætning 5.  
Under punkt 7 slettes andet afsnit, og formuleringen vedr. videoer i 
afsnit 3 tilrettes.  
 
Revideret referat er vedlagt.  
 
Under eventuelt drøftes, hvordan Hjerneskadesamrådet vil arbejde 
med Sundhedsstyrelsens anbefalinger.  
 
 
3. Kommissorium  
Indstilling:  

• At udkast til revideret kommissorium godkendes  
 
Hjerneskadesamrådet drøftede kommissoriet på sit møde den 18. 
november 2020.  
 
Følgende blev fremhævet på mødet:  

• Implementering af indsatser varetages af klyngerne og ikke 
hjerneskadesamrådet  

• Hjerneskadesamrådet agerer inden for både sundhedsaftalen 
og rammeaftalen  

• Hjerneskadesamrådet rådgiver Sundhedsstyregruppen og 
DASSOS og kan foreslå emner til begge fora, som 
Hjerneskadesamrådet ønsker at arbejde med  

• Borgerne skal rehabiliteres tilbage til hverdagslivet således, at 
Hjerneskadesamrådet også har fokus på de borgere, der ikke 
skal tilbage til arbejdsmarkedet/uddannelse  

 
Formandskabet og sekretariatet har revideret kommissoriet på 
baggrund af drøftelserne.  
 
Referat:  
Hjerneskadesamrådet drøftede det reviderede kommissorium. 
Ændringerne blev godkendt.  
 
Det blev fremført, at det tilføjes i kommissoriet, at 
Hjerneskadesamrådet løbende arbejder med nye initiativer med afsæt 
i Sundhedsstyrelsens og Socialstyrelsens anbefalinger og 
sundhedsaftalen. Revideret kommissorium er vedlagt.  
 
Det blev præciseret, at Hjerneskadesamrådet ikke skal arbejde med 
den konkrete implementering, da det foregår lokalt i klyngerne. 
 
Det blev endvidere præciseret, at det ikke skal fremgå af 
kommissoriet, hvordan medlemmerne konsulterer og repræsenterer 
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deres bagland. Referaterne offentliggøres på 
www.sundhedsaftalen.rm.dk.  
 
Den regionale repræsentation blev drøftet. Klinikforum kan udpege 
regionale repræsentanter. Sygeplejefaglig direktør Marianne Jensen 
er blevet udpeget af Klinikforum, fordi der ofte stilles spørgsmål til 
visitationen. Marianne Jensen udfylder ikke en af de pladser, der er 
beskrevet i kommissoriet. Den regionale repræsentation afklares 
blandt hospitalsrepræsentanterne, og kommissoriet tilpasses i 
henhold til denne afklaring.  
 
 
4. Auditrapport om rehabilitering på specialiseret niveau  
Indstilling:  

• At det godkendes, at anbefalingerne sendes videre til 
Sundhedsstyregruppen og DASSOS med henblik på 
implementering i klyngerne  

 
Hjerneskadesamrådet drøftede anbefalinger fra auditrapport om 
rehabilitering på specialiseret niveau på mødet den 18. november 
2020. Det blev aftalt, at Hjerneskadesamrådet udpeger nogle 
anbefalinger på baggrund af gruppedrøftelserne.  
 
Følgende anbefalinger blev fremhævet på mødet, og det er blandt 
dem, at Hjerneskadesamrådet udpeger de anbefalinger, der skal 
arbejdes videre med:  
 
Anbefalinger om tværsektoriel kommunikation:  

• At kommunen og hospitalet indgår en tidlig dialog om 
borgerens forløb og, at kommunen så tidligt som muligt 
informerer hospitalet om de indsatser, kommunen forventer at 
give borgeren efter udskrivning. Gruppen bemærkede, at 
hospitalet ikke må fastlægge et serviceniveau for den enkelte 
borger. Der skal blot gøres opmærksom på, hvilke behov 
borgeren har.  

• At Regionshospitalet Hammel Neurocenter og de enkelte 
kommuner aftaler, hvordan parterne kan kontakte hinanden 
med henblik på gensidig sparring og vidensdeling.  

 
Anbefalinger om genoptræningsplan:  

• At genoptræningsplanen bliver udarbejdet på det rette 
specialiseringsniveau. Det blev eksempelvis fremført, om 
ældre borgere bør få en genoptræningsplan til rehabilitering 
på specialiseret niveau. Gruppen ønsker en anbefaling om, at 
der en gang årligt gennemføres audit på, om det er de rette 
patienter, der får en genoptræningsplan til rehabilitering på 
specialiseret niveau. Det er en stor men relevant opgave.  
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• At det anbefales, at der udarbejdes en prognose i 
plejeforløbsplanen/ genoptræningsplanen, Der efterspørges et 
udspil fra RHN, hvad det er realistisk at skrive om prognosen.  

 
Anbefaling om kontaktperson:  

• At det er tydeligt for patient og pårørende, hvem der er deres 
kommunale kontaktperson efter udskrivelsen.  

 
Anbefaling om døgnrytmeplan:  

• At det afklares tværsektorielt, hvad der skal være indeholdt i 
en døgnrytmeplan.  

 
Såfremt anbefalingerne godkendes, udarbejder sekretariatet et notat 
om anbefalingerne og auditrapporten til drøftelsen i 
Sundhedsstyregruppen og DASSOS.  
 
Referat:  
Hjerneskadesamrådet besluttede at arbejde videre med følgende 
anbefalinger:  

• At kommunen og hospitalet indgår en tidlig dialog om 
borgerens forløb og, at kommunen så tidligt som muligt 
informerer hospitalet om de indsatser, kommunen forventer at 
give borgeren efter udskrivning. Som en del af denne 
anbefaling skal det sikres, at parterne efterlever de aftaler om 
tværsektoriel kommunikation, der er indgået mellem 
kommunerne og hospitalerne om den gode udskrivelse og den 
aftale, der er indgået mellem kommunerne og 
Regionshospitalet Hammel Neurocenter (RHN) om udskrivning 
af patienter fra RHN.  

 
• At klyngerne gennemfører audit på genoptræningsplanerne. 

Hjerneskadesamrådet kan udarbejde en model for afholdelse 
af audit. Hjerneskadesamrådet foreslår, at der arbejdes med 
kvalitetsstandarder i auditten og, at auditten gennemføres 
første gang primo 2022.  

 
• At Hjerneskadesamrådet afklarer, hvad døgnrytmeplanen skal 

indeholde.  
 
Det blev aftalt, at sekretariatet udarbejder et notat, som beskriver de 
anbefalinger, herunder begrundelsen for valget af disse, som 
Hjerneskadesamrådet vil anbefale, at der arbejdes videre med. 
Anbefalingerne præsenteres for Sundhedsstyregruppen og DASSOS, 
når den kommende samarbejdsaftale om voksne med erhvervet 
hjerneskade er klar til godkendelse. 
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5. Samarbejdsaftale om voksne med erhvervet 
hjerneskade  
Indstilling:  

• At orienteringen tages til efterretning  
 
Arbejdsgruppen bag den kommende samarbejdsaftale om voksne 
med erhvervet hjerneskade havde første møde i formiddags (17/3).  
Den regionale formand Birgitte Jacobsen orienterer om gruppens 
arbejde.  
 
Gruppen er bredt sammensat med en kommunal repræsentant fra 
hver klynge, en hospitalsrepræsentant fra HEV, HEM, AUH og RHN, 
en praktiserende læge og en repræsentant fra 
Patientinddragelsesudvalget.  
 
Der er planlagt 5 møder i gruppen i perioden marts til august.  
Under forudsætning af, at tidsplanen holder, sendes udkast til aftale i 
høring i september og oktober, og aftalen behandles administrativt og 
politisk primo 2022.  
 
Referat:  
Gruppens første møde blev udsat, da det ikke var muligt at mødes 
fysisk pga. Covid-19. Gruppen har første møde den 22/4.  
Gruppens foreløbige arbejde præsenteres på Hjerneskadesamrådets 
næste møde.  
 
 
6. Orientering om neurologiplanen og det videre arbejde  
Indstilling:  

• At orienteringen tages til efterretning  
 
Marianne Jensen orienterer om den fælles visitation og sengepladser 
til patienterne.  
Referat:  
Marianne Jensen orienterede om status for 
neurorehabiliteringsområdet.  
 
Hovedfunktionssengene fra Regionshospitalet Horsens og 
Regionshospitalet Randers er flyttet til AUH. AUH er ved at etablere 
samarbejde med kommunerne i Randers- og Horsensklyngen.  
Regionen har oprettet fællesvisitationen NeuroRehabMidt. De afholder 
daglige konferencer vedr. patienter, der skal visiteres til 
regionsfunktionsniveau og højt specialiseret niveau. 
 
Det tyder på, at der mangler rehabiliteringspladser i regionen. 
Klinikforum har derfor besluttet, at der fortages en analyse af 
sengekapaciteten og de tilbud, patienterne får. Regionen nedsætter 
en gruppe til denne opgave. Kommunerne ønsker sig inddraget i 
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denne gruppe. Det er uklart for kommunerne hvilke kriterier, der 
anvendes til visiteringen af patienterne. Sengekapaciteten afhænger 
af det samarbejde, der er mellem hospital og kommune, og det er 
derfor relevant at inddrage kommunerne i arbejdet.  
 
Tilføjet efter mødet: Det skal præciseres, at der er tale om en 
intern gruppe på tværs af Koncernøkonomi og Sundhedsplanlægning, 
der i den seneste tid har sat fokus på kapaciteten til den 
specialiserede neurorehabilitering. Der er således ikke nedsat en 
regional gruppe til dette arbejde, som der er basis for at inddrage 
kommunerne i. 
 
 
7. Orientering om nye tiltag/ændringer på 
hjerneskadeområdet  
Indstilling:  

• At orienteringen tages til efterretning  
 
Deltagerne orienterer om eventuelle nye tiltag/ændringer i deres 
indsatser på hjerneskadeområdet.  
Mulighed for afholdelse af workshop, eksempelvis i efteråret, og evt. 
nedsættelse af en gruppe, der kan arrangere v/Helle Dybkjær  
Konsekvenser af flytningen af hovedfunktionssenge fra RH Randers 
og RH Horsens til AUH  
 
Referat:  
Helle Dybkjær foreslår, at der afholdes en årlig workshop eller et 
tværsektorielt ERFA-forum, hvor fagpersoner kan udveksle viden om 
nye tiltag, forskning mm.  
Formandskabet foreslog, at der afholdes en årlig temadag (første 
gang i 2022), hvor fagpersoner mødes og udveksler ny viden mm.  
 
Følgende blev aftalt:  

• At alle medlemmer af Hjerneskadesamrådet spørger deres 
bagland, om der er behov for en temadag.  

• At der på næste møde nedsættes en gruppe, der 
tilrettelægger temadagen, hvis der er et bredt ønske om en 
temadag.  

 
Ulrik Johansen satte fokus på konsekvenserne af flytningen af 
hovedfunktionssenge fra RH Randers og RH Horsens til AUH. 
Kommunerne oplever, at patienterne nu udskrives hurtigere fra 
hovedfunktionssengene og har mere komplekse problemstillinger.  
Hvordan håndteres denne problemstilling? Kan det håndteres i den 
gruppe, der er nedsat i forbindelse med neurologiplanen, eller skal 
det håndteres lokalt mellem AUH og kommunerne i øst? Marianne 
Jensen tager med tilbage til neurologigruppen, at kommunerne gerne 
vil være med til at arbejde med problemstillingen.  
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Der bør kunne findes data for, hvor længe patienterne ligger i 
hovedfunktionssengene nu ift. tidligere år og hvordan patienternes 
funktionsevne er ved udskrivelsen.  
 
Aarhus Kommune oplever, at RHN udskriver patienterne tidligere.  
Kommunerne efterspørger gennemsigtighed i visitationskriterierne 
mellem hovedfunktions- og regionsfunktionsniveau.  
 
Det nye samarbejde i øst er under udvikling. Omlægningen skete 
midt under Covid-19, og det har vanskeliggjort opstarten af 
samarbejdet mellem AUH og kommunerne i øst. Forslag: der aftales 
et møde mellem AUH og kommunerne i øst, hvor man drøfter 
problemstillingerne og følger op på ændringerne. Favrskov tager 
initiativ til at indkalde til et møde for kommunerne. Derefter tages 
kontakt til hospitalerne mhp. indhentning af data.  
 
 
8. Årshjul  
Indstilling:  

• At årshjulet drøftes, og at medlemmerne kommer med forslag 
til sager til årshjulet  

 
Mødeplan for 2021: 9. juni og 7. oktober.  
 
Punkter til mødet den 9. juni:  

• Status på udarbejdelse af samarbejdsaftalen om voksne med 
erhvervet hjerneskade  

• Slutstatus G-GOP projektet – Esther Greve og Charlotte 
Kjeldsen præsenterer  

• Slutstatus på indtryk-Udtryk – Charlotte Brøndum og Helle 
Dybkjær præsenterer  

• Drøftelse af, om samrådet vil arbejde med Commotio  
 
Punkter til mødet den 7. oktober:  

• Drøftelse af høringsudkast for samarbejdsaftalen om voksne 
med erhvervet hjerneskade  

• Slutstatus for nationalt puljeprojekt om Udgående funktion fra 
sygehuse med højtspecialiseret funktion i neurorehabilitering  

 
Referat:  
Årshjulet blev godkendt og suppleres med følgende:  
 

• Afholdelse af temadag jf. punkt 7. Sættes på junimødet. 
• Oversigt over Sundhedsstyrelsens anbefalinger og 

auditrapportens anbefalinger. Sættes på junimødet. 
• Information om det arbejde, Videnscenter for Hjerneskade 

udfører. Lene Bastrup inviteres med til et møde i 
Hjerneskadesamrådet (oktobermødet eller møde i 2022). 
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• Hvordan opdager kommunerne de patienter, der har en 
hjerneturmor? De udskrives ikke altid med en 
genoptræningsplan (oktobermødet eller møde i 2022).  

 

 
9. Eventuelt  
Referat:  
Helle Dybkjær spurgte til hvordan Hjerneskadesamrådet vil arbejde 
med Sundhedsstyrelsens anbefalinger. SST's anbefalinger behandles i 
den nye samarbejdsaftale. Det blev aftalt, at Hjerneskadesamrådet 
på et kommende møde udvælger de anbefalinger, 
Hjerneskadesamrådet vil arbejde med. Punktet kunne også være en 
erfaringsudveksling af, hvordan der lokalt arbejdes med 
anbefalingerne. Det skal sikres, at arbejdsgruppen om 
samarbejdsaftale og Hjerneskadesamrådet ikke arbejder med 
anbefalingerne på samme tid.  
 
Det blev aftalt, at Hjerneskadesamrådet på næste møde præsenteres 
for en oversigt over de anbefalinger, Hjerneskadesamrådet har 
udvalgt fra auditrapporten, og Sundhedsstyrelsens anbefalinger 
således, vi kan få et samlet overblik over anbefalingerne.  
Helle Mørn spurgte til, om Hjerneskadesamrådet skal arbejde med 
senfølger efter Covid-19. Kommunerne har haft en gruppe, der har 
arbejdet med senfølger, og der er derfor ikke behov for, at 
Hjerneskadesamrådet arbejder med senfølger.  
 
 
Referenter: Thorbjørn Aagaard og Charlotte Jensen 
 
 
 
 
 
 
 
 


